

ISSN 2070-9773

КЛИО



№01(193)

январь 2023

КЛИО



СОДЕРЖАНИЕ

ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ

- Карпова В.В.** (Санкт-Петербург). Деятельность ученических сельскохозяйственных трудовых дружин в годы Первой мировой войны в документах Российского государственного исторического архива 13
- Волинцев М.С.** (Санкт-Петербург). Шведская печать о Февральской революции 1917 г. (по материалам донесений русских агентов в Швеции) 21

ИСТОРИОГРАФИЯ

- Залунин А.О.** (Москва). Жизнь и труды византийского интеллектуала Макария Анкирского: историография и проблемы изучения 28
- Арцыбашев Е.Н.** (Тула). Научно-исследовательская и просветительская деятельность интеллигенции Тульской губернии в конце XIX – начале XX веков: проблематика отечественной историографии 36

ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

- Корзун А.А.** (Москва). О сюжетной программе рельефного фриза римского театра Сиды 46
- Холев Р.Р.** (Москва). В образе all'antica: о ранних скульптурных бюстах герцога Козимо I Медичи 55
- Филиппов А.В.** (Санкт-Петербург). О специфике хронологии, датировок и периодизации истории Японии 65
- Грунбергс И.** (Токио, Япония), **Филиппов А.В.** (Санкт-Петербург). Штрихи к истории замка Эдо (истоки Токио в далёком прошлом) 75
- Готин М.Б.** (Краснодар). Ливийский кризис как вызов ОПБО ЕС: позиция США 81

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

- Осмаченко М.В.** (Санкт-Петербург). Переворот Нарышкиных 1682 года и причины его неудачи 87
- Латонова А.В.** (Москва). Александр I в противостоянии с Наполеоном: оценки немецкой и британской прессы 1812–1815 гг. 94
- Скутнев А.В.** (Киров). Реорганизация прихода Русской православной церкви в ходе церковной реформы Александра II в Вятской епархии 104
- Нестерова А.А.** (Москва). Деятельность Московской городской думы по реформированию медицины и санитарного состояния города Москвы в 1863–1869 гг. 110
- Казанцев В.П.** (Санкт-Петербург). Опыт частного военного судостроения в России в обстановке угрозы вооруженного столкновения с Великобританией и Францией в начале 60-х гг. XIX в. 117
- Зубов А.Ю.** (Санкт-Петербург). Подготовка офицеров флота Российской империи в конце XIX - начале XX века 123
- Черепанов А.В.** (Москва). Идеино-политическая борьба за единоначалие в Красной армии на рубеже 1927–1934 гг. 129

Пилишвили Г.Д. (Курск). Деятельность органов УНКВД по формированию и укреплению оперативной и служебной составляющей в деятельности истребительных батальонов на территории Воронежской области летом 1941 г.	135
Баландина О.А. (Санкт-Петербург). Из РОА в партизаны (малоизвестные страницы истории ленинградских партизанских формирований, 1943 – 1944 гг.)	143
Краснюк И.И. (Москва). Эхо Бреслау. Судьба советского танка ИС-2 № 537 известного по фотографии А.В. Егорова «Музыкальный момент» (часть I)...	149
Беркутов А.С. (Москва). Деятельность оперативных групп НКВД–НКГБ СССР в занятых Красной армией городах (1944–1945 гг.)	162
Лапина И.Ю., Каргапольцев С.Ю. (Санкт-Петербург). Глобализационный трансгуманизм как деструктивная доктрина легитимизации неоязыческого оккультизма, неокOLONиализма и русофобий (часть 1)	169

ПЕРСОНАЖИ ИСТОРИИ

Архипова А.И. (Якутск). Вице-губернатор Якутской области В.Л. Приклонский – чиновник интеллеktуал	178
Блондин В.Н. (Санкт-Петербург). Йахйа ибн ал-Хусейн – как йеменский историк Ближнего Востока	184

CONTENTS

SOURCE STUDIES

- Karpova V.V.** (St. Petersburg). The activity of pupils' agricultural labor squads during the World War I in the documents of the Russian State Historical Archive..... 13
- Volintsev M.S.** (St. Petersburg). Swedish press about the February Revolution of 1917 (based on reports from Russian agents in Sweden).....21

HISTORIOGRAPHY

- Zalunin A.O.** (Moscow). Personality and Intellectual Heritage of Byzantine Scholar Macarius of Ancyra: Historiography and Problems of Study28
- Artsybashev E.N.** (Tula). Research and educational activities of the intelligentsia of the Tula province in the late XIX - early XX centuries: problems of Russian historiography.....36

GENERAL HISTORY

- Korzun A.A.** (Moscow). The Roman theater in Side: the plots of sculptural frieze 46
- Kholev R.R.** (Moscow). Early sculptural busts and all'antica representation of Duke Cosimo I de' Medici.....55
- Philippov A.V.** (St. Petersburg). On the peculiarities of chronology, dates and periodization of the history of Japan65
- Grunsbegs I.** (Tokyo, Japan), **Philippov A.V.** (St. Petersburg). To the origins of Edo Castle (ancestor of Tokyo – prehistory).....75
- Gotin M.B.** (Krasnodar). The Libyan crisis as a challenge to the EU CSDP: the US position .81

NATIONAL HISTORY

- Osmachenko M. V.** (St. Petersburg). Naryshkin's coup of 1682 and the reasons for its failure87
- Latonova A.V.** (Moscow). Alexander I in the confrontation with Napoleon: assessments of the German and British press 1812-1815.....94
- Skutnev A.V.** (Kirov). Reorganization of Russian Orthodox clergy during the Alexander II church reform in Vyatka governorate.....104
- Nesterova A.A.** (Moscow). The activities of the Moscow City Duma to reform medicine and the sanitary condition of the city of Moscow in 1863-1869 110
- Kazantsev V.P.** (St. Petersburg). The experience of private military shipbuilding in Russia in the context of the threat of armed conflict with Great Britain and France in the early 60s of the XIX century..... 117
- Zubov A.Yu.** (St. Petersburg). Training of officers of the fleet of the Russian Empire late XIX - early XX century.....123
- Cherepanov A.V.** (Moscow). Ideological and political struggle for unity of command in the Red Army at the turn of 1927-1934 129

Pilishvili G.D. (Kursk). The activities of the organs of the Office of the People's Commissariat of Internal Affairs in the formation and strengthening of the operational and service component in the activities of the fighter battalions on the territory of the Voronezh region in the summer of 1941	135
Balandina O.A. (St. Petersburg). From the Russian Liberation Army to the partisans (little-known pages of the history of Leningrad partisan formations, 1943–1944)...	143
Krasnyuk I.I. (Moscow). Echo of Breslau. The fate of the Soviet JS-2 tank No. 537, known from the photograph of A.V. Egorov «Musical Moment» (part I).....	149
Berkutov A.S. (Moscow). Activities of the NKVD–NKGB operational groups of the USSR in cities occupied by the Red army (1944-1945)	162
Lapina I.Yu., Kargapoltsev S.Yu. (St. Petersburg). Globalization Transhumanism as a destructive doctrine of legitimization of neo-pagan occultism, neocolonialism and Russophobia (part 1).....	169

CHARACTERS OF HISTORY

Arkhipova A.I. (Yakutsk). Vice Governor of the Yakutsk Region V.L. Priklonsky is an intellectual official.....	178
Blondin V.N. (St. Petersburg). Yahya ibn al-Hussein – as a Yemeni historian of the Middle East.....	184